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Találkozás 
Apró Antal tájékoztató előadása 

Ifjúságpolitikai tanácskozás 
A Hazafias Népfront vá-

rosi bizottságának meghívá-
sára szerdán Szegedre ér-
kezett Apró Antal, az 
MSZMP KB tagja, az or-
szággyűlés elnöke. Váro-
sunk országgyűlési képvise-
lője tegnap, csütörtökön 
részt vett a népfront Sze-
ged városi bizottsága akií-
vaertekezletén, ahol — töb-
bek között — megjelent 
Török József, a városi 
partbizottság első titkára és 
Papp Gyula, a Szeged me-
gyei városi tanács elnöke is. 

A vendéget Kulcsárné dr. 
Kiss Piroska, a népfront vá-
rosi bizottságának titkára 
köszöntötte, majd rövid át-
tekintést adott a legutóbbi 
népfrontkongresszus óta 
vegzett helyi munkáról. Be-
számolójában szólt a moz-
galom politikai feladatairól, 
hangsúlyozva, hogy a mun-
kamódszereket állandóan 
alakítani kell a nehezebb 
és bonyolultabb körülmé-
nyekhez. Elmondta, hogy a 
népfrontmozgalom politikai 
hatása városunkban évről 
évre nő, tömegbázisa egyre 
bővül. Kiemelte: fontos fel-
adatuknak tekintik a csa-
ládvédelmet és az idős korú 
lakossággal történő tokozott 
törődést; az agitációs és 
propagandamunkaban pedig 
megkülönböztetett figyelmet 
fordítanak a béke és szoli-
daritás érzésének elmélyíté-
sére. 

A beszámoló elhangzása 
ntán Apró Antal válaszolt 
az elnökségi és bizottsági 
tagok korábban írásban be-
nyújtott kérdéseire, ame-
lyek belpolitikai és gazda-
ságpolitikai életünkkel kap-
csolatosak. Elsőkent az or-
szággyűlés tevékenységének 
továbbfejlesztéséről, illető-
leg a választási rendszer 
korszerűsítéséről beszélt. 
Elmondta, hogy az állam-
polgárok választási lehető-
ségének bővítése érdekében 

foglalkoznak a többes jelö-
lés tervévei. Mihamarabb jó 
lenne megvalósítani — a 
törvény erejének segítségé-
vel —, hogy minimálisan 
kettő, de inkább több ta-
nácstag és országgyűlési 
képviselő szerepeljen a vá-
lasztási listákon. Azok a je-
löltek, akik a szavazatok 25 
százalékát megkapták — de 
kevesebbet ahhoz, amennyi 
tisztségviseléshez szükséges 
— pótképvine'őként, póttag-
ként dolgozzanak a testüle-
tekben. Így lehetőség nyílik 
arra, hogy a megüresedett 
képviselői és tanácstagi he-
lyeket időközi választások 
nélkü! töltsék be. 

Előtérbe kerül a jövőben 
a választott testületek el-
lenőrző szerepe, valamint 
az érdekképviseleti szervek 
fokozottabb részvétele. Nö-
velik továbbá az országgyű-
lés mellett működő bizottsá-
gok számát is. Az elképze-
lések között szerepel még, 
hogy a Központi, Népi El-
lenőrzési Bizottságot az or-
szággyűlés fennhatósága alá 
rendelik. 

A részletes tájékoztatót 
követően Apró Antal szólt 
még iparunk nemzetközi 
kapcsolatairól, külkereske-
delmünkről és mezőgazdasá-
gunkról, a termelékenység 
jelenlegi helyzetéről, a vál-
lalati gazdasági munkakö-
zösségek működéséről, vala-
mint az árváltozásokat 
megelőző tájékoztatásról. 
Végezetül az ellenzék kérdé-
sével kapcsolatosan hang-
súlyozta, hogy e kis létszá-
mú csoportok tevékenysége 
elleni küzdelem legfőbb esz-
köze a meggyőző felvilágo-
sítás és a nyílt tájékozta-
tás. 

Az országgyűlés elnöké-
nek tájékoztatása után Kul-
csárné dr. Kiss Piroska kö-
szönte meg Apró Antalnak 
a városunkért tett több 
éves munkáját , s ajándékot 
nyújtott át neki, köszöntve 
.70. születésnapja alkalma-
bői. 

Apró Antal délután a Sze-
gedi Textilművekben tartott 
pártnapot. 

K. K. 

Indulás elüt i 
az Egyes 

m Haldex-iízem 
államokban 

Szakemberek utaztak a 
Tatabányai Szénbányáktól az 
Egyesült Államokba, hogy 
irányítsák az első, ott fel-
szerelt Haldex-rendszerű 
meddőfeldolgozq február vé-
gén—március elején esedé-
kes üzembe helyezését. Még 
1981-ben alakított a Tata-
bányai Szénbányák vegyes 
vállalatot egy amerikai cég-
gel azzal a céllal, hogy a 
saját szabadalmát képező 
eljárással hasznosítsák az 
amerikai szénbányák med-
dőhányóit. Az első üzem 
gyorsított ütemben ' készült 
el: mindössze 7 hónappal ez-
előtt küldték el Tatabányá-
ról a mérnöki terveket, s az 
üzem már indulásra kész. 
Egy Kentuckv államban le-
vő bánya meddőhányóinak 
feldolgozására közös tőkebe-

fektetéssel létrehozott első 
amerikai Haldex-üzem éven-
ként egymillió tonna med-
dőből 250 000 tonna magas 
kalóriájú szenet nyer visz-
sza. A szén értékesítéséről a 
vegyes vállalat amerikai 
partnere gondoskodik, a ha-
szon felét dollárban kapja 
meg a tatabányai vállalat. 

Március elején az auszt-
riai Wolsbergben is megkez-
dik egy Haldex-üzem szere-
lését. Ezt a Tatabányai Szén-
bányák fővállalkozóként 
kulcsrakész állapotban adja 
át az osztrák partnernek. Ez 
azt jelenti, hogy Tatabányá-
ról szállítják a terveket, 
csakúgy, mint a berendezé-
seket, tatabányaiak szerelik 
és helyezik majd üzembe az 
ú j létesítményt. Rövid ha-
láridőre vállalkoztak, a ter-

vek szerint már júliusban 
átadják rendeltetésének az 
ú j üzemet. A meddőből ki-
vont szenet osztrák üzemben 
hasznosítják, s a nyereségen 
osztozik az osztrák partner 
és a tatabányai vállalat 

Országos ifjúságpolitikai 
tanácskozás kezdődött az 
állami ifjúsági bizottság tit-
kársága rendezésében csü-
törtökön. a KISZ KB szék-
házában. A kétnapos érte-
kezleten részt vettek az ál-
lam; ifjúságpolitikai tevé-
kenység ágazati és megyei 
irányításában érdekelt ve-
zetők. a megyei és a mi-
nisztériumi ifjúsági bizott-
ságok titkárai, valamint az 
ágazati szakszervezetek i f jú-
sági felelősei. Az elnökség-
ben foglalt helyet Fejti 
György, a KISZ Központi 
Bizottságának első titkára 
is. 

A tanácskozáson Sarlós 
István, az MSZMP Politikai 
Bizottságának- tagja, a Mi-
nisztertanács elnökhelyette-
se. a z Állami Ifjúsági Bi-
zottság elnöke tartott tá jé-
koztatót időszerű bel- és 
külDolitikai kérdésekről. s 
ezek társadalom- és ifjú-
ságpolitikai összefüggéseiről. 
Egyebek között hangsúlyoz-
ta. hogv a társadalom és 
az ifjúság nem választható 
el egymástól, hiszen a fia-
talság a társadalom ugyan-
olyan egyenrangú rétege 
mint a többi korosztály. 

Ez már azért is így van. 
mert egy-egy generáció — 
s a társadalom — értéke is 
abban mérhető le. hogy 
milyen utódokat nevel, ké-
pesek-e továbbfejleszteni az 
elődök, az előttük járók 
eredményeit. 

A továbbiakban a pálya-
kezdés nehézségeiről szólva 
elmondta, hogy a társada-
lomnak lehetőségeihez ké-
pest segíteni kell a munka-
helyi beilleszkedést és a 
családalapítást. A társada-
lomba belépő fiataloknak 
lehetőséget kell teremteni, 
hogy véleményüket, elmond-
hassák. és azt meg is hall-
gassák. el is fogadják. Köz-
életiséget azonban csak fe-
leiősséggel. felkészülten, tá-
jékozottan szabad vállalni. 
Mindehhez — s hogy véle-
ményét mindenki bátran 
kinyilváníthassa — kedvező 
feltételeket teremt, bizton-
ságot ad a szocialista de-
mokrácia légköre. A demok-
rácia azonban nem azonos a 
szabadossággal, hanem a 
lényege az önfegyelmen 
alapuló szabadság. 

Végezetül rámutatott, 
hogv mindenkinek, aki a 
fiatalokkal foglalkozik — 

így az ÁIB-nek is — alap-
vető célja, hogy a felnövek-
vő nemzedék egészséges lel-
kületű. fizikumú, humánu-
san. ' demokratikusan gondol-
kodó, bátran kezdeményező, 
az új iránt fogékony és 
tenniakaró legyen. Ez az 
alapelve az ifjúságpolitikai 
munkánaw- is. 

Nagy Sándor, az Állami 
Ifjúsági Bizottság titkára 
ismertette a 7 állami ifjúság-
politikai munka legfonto-
sabb kérdéseit, az idei fő 
feladatokat. Egyebek között 
utalt arra. hogy napjaink-
ban az ifjúságpolitika. és 
ennek részeként az állami 
ifjúsági munka az érdeklő-
dés előterébe került; érthető 
módon, hiszen hazánkban 
minden második állampol-
gár 30 éven aluli. Áttekin-
tette az állami ifjúsági 
munka eredményeit, maid a 
feladatokról szólva hangoz-
tatta. hogy a jövőben elő-
térbe kerülnek egyes gazda-
sági és szociálpolitikai kér-
dések, ahogy ez az ÁIB ez • 
évi munkatervében is tük-
röződik. 

A tanácskozás résztvevői 
ezt követően az idei eszten-
dő gyakorlati tennivalóit 
vitatták meg. (MTI) 

Számadó szövetkezetek 

Mindenki egyetértett 
Aggodalmasan fogadták ta-

valy az einökváltást a zsom-
bói Gyümölcsös Szakszövet-
kezet tagjai. Az akkori ké-
telkedésnek lápunk is helyt 
adott, azzal fejezve be a tu-
dósítást: az ú j elnök fel-
adata, hogy az akkori vita 
tanulságait hasznosítva ered-
ményessen vezesse tovább a 
gazdaságot. 

Tegnap, csütörtökön tar-
totta zárszámadó és tervtár-
gyaló küldöttgyűlését a zsom-
bói szakszövetkezet. Maróti 
Antal elnök ismertette a 
küldöttekkel a 82-es eszten-
dő fő jellegzetességeit, Zó-
dori Jánosné az éves mérle-
get, Vidéki István pedig az 
idei év célkitűzéseit. 

Sikeresen gazdálkodott ta-
valy a Gyümölcsös Szakszö-
vetkezet. Nemcsak korábbi 
eredményeit szárnyalta tűi, 
hanem a közeljövő még jobb 
esélyeit is megalapozták. 

| Ami az időjárás közreműkö-

dését illeti: a hosszú aszály 
következtében viszonylag ke-
vés gabona termett. Ugyan-
akkor a hosszú, enyhe ősz 
segített a zöldségek beéré-
sében, könnyítette a betaka-
rítást. 

Az alapelv, amely a fiatal 
elnököt és főmezőgazdászt 
vezette: nagyobb haszon, ke-
vesebb költséggel. Ezt az 
ágazatok többségében sike-
rült megvalósítani. A koi'áb-
bap zömmel elavult gépek-
kél rendelkező gazdaság kö-
zepesen gépesített nagy-
üzemmé vált a tavalyi gép-
vásárlások eredményeként. 
Ehhez fölhasználtak sa já t 
pénzt, megyei támogatást, és 
a tagok is adtak kölcsön kö-
zös gépvásárlásra. 

A termésátlagok rendre 
növekedtek tavaly. Kiugróan 
veszteséges gyümölcs volt 
viszont az alma. A 600 ezer 
forint körüli deficit megér-
lelte az elhatározást, hogy 

fiz é p í i í s ! tiMüsIíé! 
A távlati, közérdekű igé-

nyeket szolgáló építési ti-
lalmak és a lakosság egyé-
ni érdelednek ésszerűbb 
összehangold iáról, az el-
lentmondások feloldásának 
lehetőségeiről fohjtattak 
eszmecserét csütörtökön a 
Hazafias Népfront Országos 
Tanácsának székházában. A 
vitafórumot. amelyen a 
népfront településpolitikai 
munkabizottságának tagjai, 
megyei képviselői, az Épí-
tésügyi és Városfejlesztési 
Minisztérium területrende-
zési és -fejlesztési főosztá-
lyának munkatársai vetlek 
részt, a Hazafias Népfront 
országos titkársága szervez-
te 

A vitában felszólalók kö-
zül többen elmondottak, 
hogy az építési tilalmakkal 
kapcsolatos gondok megol-
dásakor olyan reális komp-
romisszumra kell törekedni, 

amely egyrészt védi a társa-
dalom érdekeit, garantálja 
a nagy jelentőségű távlati 
fejlesztések területigényét, 
ugyanakkor e területek tu-
lajdonosainak érdekét is 
f-gyelembe veszi. A koráb-
binál szigorúbban kell felül-
vizsgálni az építési tilalma-
kat, a települések belterüle-
tein az, útépítések miatt 
például túl sok a tilalom. 
Felvetették, hogy az orszá-
gosan érvényes szabályozási 
keretek nem alkalmasak a 
különböző adottságú telepü-
lések közötti differenciálás-
ra. 

A vitafórumon elhangzott 
észrevételeket felhasznál-

ják a területbiztosítás ér-
dekeit szolgáló építési tilal-
mak közeljövőben kialakí-
tandó új szabályozás során 
— hangzott el a tanácsko-
záson. 

Radnai Ferenc köszöntése 
Most töltötte be hetvene-

dik évét: 1913. február 11-
én született Rákospalotán. 
A p j a cipész volt. hárman 
voltak testvérek. Ö keres-
kedő szakmát tanult. ké-
sőbb az újpesti Pannónia 
szőrmegyárban dolgozott, 
1941-ie. 

Már 1930-ban " bekapcso-
lódott a munkásmozgalom-
ba. Tevékenykedett az 
SZDP illegális ifjúsági moz-
galmában. ahol három évig 
titkári teendőket is ellátott. 
Részese volt a KIMSZ ak-
cióinak is, s aktív szervező-
je a Vörös Segély munkájá-
nak. Részt vett a levente-
kiképzés elleni tiltakozásban 
is. 

A második világháború 
idején munkaszolgaiatra vo-
nultatták be. Lengyelország-
ban. majd a Donnál volt. 
1943-ban tért haza. Innen a 
jugoszláviai Borba vitték 
munkaszolgálatra, vasút-
építésen és rézbányában 
kellett dolgoznia. Húsz tár-
sával együtt sikerült meg-
szöknie és beállt a partizá-
nokhoz. Belgrád és Dél-
Szerbia felszabadulása után 
jöhetett vissza Szegedre, 
ahol részt vett az 5. számú 
vöröskeresztes kórház meg-
alakításában. Közel három 
évig dolgozott a kórházban, 
aztán Budapestre költözött. 
Családjától is megfosztot-
ták: a fasisztád édesapját, 
sógorát, feleségét és annak 

A hetvenéves Radnai Ferencet köszönti dr. Koncz János 
és dr. Székely Sándor 

szüleit deportálták. Mind-
annyian elpusztultak. Édes-
anyja a gettóban vesztette 
életét. 

Szegedre 1950-ben került 
vissza ismét, az OKISZ ki-
rendeltségéhez. csoportve-
zetőnek. Később különböző 
megyei vállalatoknál dolgo-
zott. 

Hetvenedik születésnapja 
alkalmából tegnap, csütör-
tökön az MSZMP Szeged 
városi bizottságának székhá-
zában dr Koncz János, a 
megyei pártbizottság ti tkára 

és dr. Székely Sándor, a 
városi pártbizottság titkára 
köszöntötték Radnai Fe-
rencet. aki 1930-tól részese 
a munkásmozgalomnak. s 
1932 óta tagja a pártnak, s 
aki egyebek között tevé-
kenységéért megkapta a 
Szocialista Hazáért' Érdem-
rendet. valamint a Felsza-
badulási Jubileumi Emlék-
érmet is. Hetvenedik szüle-
tésnapja alkalmából most 
a megyei pártbizottság em-
léklapját és a Lenin-pla-
kettet nyújtották át neki. 

idén 27 hektárnyi területen 
kivágják az almafákat. Az 
idei évben nem vetnek ku-
koricát, zabot, rozsot, mert 
ezek termelése a közösben 
gazdaságtalannak bizonyult. 
Ugyanakkor több lucernát, 
dinnyét termesztenek. Ezek: 
nyereségesek és jól illesz-
kednek a vetésforgóba is. Az 
őszibarack tulajdonképpen 
nyereséges. Az elöregedett 
fákat ú j telepítésűekkel vált-
ják föl. A szövetkezet ma-
ga Vállálkdzott' őszibarack-
csemeték konténeres nevelé-
sére. Ez az országban egye-
dülálló. 

A különböző melléküzem-
ágak jórészt eredményesen 
dolgoztak. Sok minőségi ki-
fogás merült föl az építő-
brigád munkájára. A tagi 
gazdaságoktól több mint 30 
milliót érő árut vásároltak 
föl és értékesítettek. Javul-
tak azok a szolgáltatások, 
amelyekkel a szakszövetke-
zet látja el a kisgazdaságo-
kat. Beindult a nyúlfelvá-
sárlás. Üj fölvásárlótelep 
épült. 

A mérleg szerinti nyere-
ség: 4 millió 91 ezer forint. 
Ez több, mint a korábbi 
esztendőké, s különösen di-
cséretes, ha hozzászámítjuk, 
hogy a gépvásárlásokkal a 
jövő év jó gazdálkodását is 
megalapozták. 

György László az ellenőr-, 
zö bizottság nevében elfoga-
dásra javasolta a mérleget. 
Barna Károly és Sipos Mi-
hály a tagság elégedettségé-
nek adott hangot. Ugyanak-
kor kifogásolták, hogy az ú j 
társadalombiztosítási jogsza-
bályok túlzott terheket ró-
nak a szakszövetkezeti ta-
gokra, és túl keveset nyúj -
tanak cserében, így ront ják 
a termelési kedvet és a ta-
gok hangulatát. Dr. Horváth 
Zoltán, a MÉM főosztályve-
zetője a hazai gazdaság hely-
zetéről, s ezen belül a szak-
szövetkezetek feladatairól 
beszélt. Dr. Faragó M. Vil-
mos, a községi tanács elnö-
ke pedig aktuális település-
politikai kérdésekről tá jé-
koztatta a küldötteket. A 
küldöttek egyhangúlag elfo-
gadták a zárszámadást is és 
az idei terveket is. 

Ugyancsak tegnap tartotta 
zárszámadó küldöttgyűlését 
a balástyai Rákóczi és Al-
kotmány, a mórahalmi Ho-
mokkultúra Szakszövetkezet. 
Közgyűlést tartottak a bor-
dányi Munkásőr és a szege-
di Tisza Halászati Termelő-
szövetkezetben is. 
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